



**Ibrahim Mohamed Elsayed Elsherbini**  
ابراهيم محمد السيد الشربيني  
Mansoura University,  
Faculty of Law  
كلية القانون بجامعة المنصورة  
- مصر

## LEGAL AND ILLEGAL IMMIGRATION AND ITS CONSEQUENCES ON THE WORKFORCE IN EGYPT

### الهجرة الشرعية وغير الشرعية وعواقبها على القوى العاملة في مصر



**S. M.E. Elsherbini**  
صلاح محمد السيد الشربيني  
PhD student in Gomel  
Sukhoi State Technical  
University  
طالب دكتوراه في جامعة سخوي  
الحكومية التقنية في غوميل

**Abstract:** This study delves into the effects of legal and illegal immigration on the workforce in Egypt, shedding light on the complexities of this issue and its implications for the country's socio-economic fabric.

**Keywords:** legal and illegal immigration, socio-economic fabric, workforce, Egypt.

**الخلاصة:** تتناول هذه الدراسة آثار الهجرة الشرعية وغير الشرعية على القوى العاملة في مصر، وتسلط الضوء على تعقيدات هذه القضية وتداعياتها على النسيج الاجتماعي والاقتصادي للبلاد.  
**الكلمات المفتاحية:** الهجرة الشرعية وغير الشرعية، النسيج الاجتماعي والاقتصادي، القوى العاملة، مصر.

#### Introduction

Immigration, whether legal or illegal, has a significant impact on the workforce of any country. In Egypt, a nation with a diverse economic landscape and a substantial immigrant population, the consequences of immigration on the workforce are particularly noteworthy.

The aim of this study delves into the effects of legal and illegal immigration on the workforce in Egypt, shedding light on the complexities of this issue and its implications for the country's socio-economic fabric.

#### Results and discussion

Legal immigration in Egypt often brings skilled workers who contribute positively to the labor market. These individuals fill gaps in the workforce, bring diverse skills and experiences, and contribute to economic growth. However, the presence of illegal immigrants can lead to an oversupply of labor in certain sectors, which can drive down wages and working conditions for both local and immigrant workers [1].

Legal immigrants in Egypt make significant contributions to the economy through their labor, taxes, and consumption. They bring skills and expertise that can enhance productivity and stimulate economic growth. However, the economic consequences of illegal immigration are more complex. While illegal immigrants also contribute to the economy through their labor and consumption, they often work in the informal sector, which can result in a loss of tax revenue for the government [2].

Immigration, particularly illegal immigration, can give rise to social tensions. Immigrants, especially those without legal status, may face discrimination and social exclusion. This can create a divide between local and immigrant workers, potentially leading to social unrest and strained community relations [3].

Both legal and illegal immigrants in Egypt utilize public services such as healthcare, education, and social security. Legal immigrants typically contribute to the funding of these services through taxes. However, the strain on public services can be exacerbated by the presence of illegal immigrants, particularly those working in the informal sector who may not contribute to the tax base. This can affect the availability and quality of public services for the entire population.

To address the consequences of legal and illegal immigration on the workforce in Egypt, several strategies can be considered:

Egypt can benefit from strengthening its immigration policies to better manage both legal and illegal immigration. This may involve improving border controls, streamlining legal immigration processes, and implementing effective strategies for dealing with illegal immigrants.

Enhancing the regulation of the labor market can help protect the rights and interests of both local and immigrant workers. This could involve enforcing minimum wage laws, ensuring safe working conditions, and cracking down on informal labor practices.

Promoting social integration of immigrants can help reduce social tensions and foster a sense of belonging. This could involve implementing anti-discrimination laws, promoting cultural exchange, and providing support services for immigrants to facilitate their integration into society.

Improving the capacity and quality of public services is crucial to mitigate the strain caused by immigration. This may involve increasing funding for public services, improving their efficiency, and ensuring accessibility for all residents, regardless of their immigration status.

#### Conclusion

Legal and illegal immigration have significant consequences on the workforce in Egypt, impacting the labor market, economy, social dynamics, and public services. While legal immigration brings benefits in terms of skills and economic contributions, illegal immigration poses challenges such as labor market imbalances and strains on public services. By strengthening immigration policies, enhancing labor market regulation, promoting social integration, and improving public services, Egypt can effectively manage the consequences of immigration and harness its potential benefits for the country's overall development and prosperity.

#### المقدمة

الهجرة، سواء كانت شرعية أو غير شرعية، لها تأثير كبير على القوى العاملة في أي بلد. وفي مصر، وهي دولة ذات مشهد اقتصادي متنوع وسكان مهاجرين كبيرين، فإن عواقب الهجرة على القوى العاملة جديرة بالملاحظة بشكل خاص.

يهدف هذا البحث إلى التعمق في آثار الهجرة الشرعية وغير الشرعية على القوى العاملة في مصر، وإلقاء الضوء على تعقيدات هذه القضية وتداعياتها على النسيج الاجتماعي والاقتصادي للبلاد.

#### النتائج والمناقشة

غالبًا ما تجلب الهجرة القانونية في مصر عمالًا مهرة يساهمون بشكل إيجابي في سوق العمل. وهؤلاء الأفراد يملؤون الفجوات في القوى العاملة، وي جلبون مهارات وخبرات متنوعة، ويساهمون في النمو الاقتصادي. ومع ذلك، فإن وجود المهاجرين غير الشرعيين يمكن أن يؤدي إلى زيادة العرض من العمالة في قطاعات معينة، مما قد يؤدي إلى خفض الأجور وظروف العمل لكل من العمال المحليين والمهاجرين [1].

يقدم المهاجرون الشرعيون في مصر مساهمات كبيرة في الاقتصاد من خلال عملهم وضرائبهم واستهلاكهم. فهم يجلبون المهارات والخبرات التي يمكن أن تعزز الإنتاجية وتحفز النمو الاقتصادي. ومع ذلك، فإن العواقب الاقتصادية للهجرة غير الشرعية أكثر تعقيدًا. في حين يساهم المهاجرون غير الشرعيين أيضًا في الاقتصاد من خلال عملهم واستهلاكهم، فإنهم غالبًا ما يعملون في القطاع غير الرسمي، مما قد يؤدي إلى خسارة عائدات الضرائب للحكومة [2].

الهجرة، وخاصة الهجرة غير الشرعية، يمكن أن تؤدي إلى توترات اجتماعية. قد يواجه المهاجرون، وخاصة أولئك الذين ليس لديهم وضع قانوني، التمييز والاستبعاد الاجتماعي. يمكن أن يؤدي هذا إلى خلق انقسام بين العمال المحليين والمهاجرين، مما قد يؤدي إلى اضطرابات اجتماعية وعلاقات مجتمعية متوترة [3].

يستخدم المهاجرون الشرعيون وغير الشرعيين في مصر الخدمات العامة مثل الرعاية الصحية والتعليم والضمان الاجتماعي. يساهم المهاجرون الشرعيون عادة في تمويل هذه الخدمات من خلال الضرائب. ومع ذلك، يمكن أن يتفاقم الضغط على الخدمات العامة بسبب وجود المهاجرين غير الشرعيين، وخاصة أولئك الذين يعملون في القطاع غير الرسمي والذين قد لا يساهمون في القاعدة الضريبية. يمكن أن يؤثر هذا على توافر وجودة الخدمات العامة للسكان بالكامل.

لمعالجة عواقب الهجرة الشرعية وغير الشرعية على القوى العاملة في مصر، يمكن النظر في العديد من الاستراتيجيات:

يمكن لمصر الاستفادة من تعزيز سياسات الهجرة الخاصة بها لإدارة الهجرة الشرعية وغير الشرعية بشكل أفضل. قد يتضمن هذا تحسين ضوابط الحدود وتبسيط عمليات الهجرة الشرعية وتنفيذ استراتيجيات فعالة للتعامل مع المهاجرين غير الشرعيين.

إن تعزيز تنظيم سوق العمل من شأنه أن يساعد في حماية حقوق ومصالح العمال المحليين والمهاجرين على حد سواء. وقد يتضمن هذا إنفاذ قوانين الحد الأدنى للأجور، وضمان ظروف عمل آمنة، ومكافحة ممارسات العمل غير الرسمية.

إن تعزيز التكامل الاجتماعي للمهاجرين من شأنه أن يساعد في الحد من التوترات الاجتماعية وتعزيز الشعور بالانتماء. وقد يتضمن هذا تنفيذ قوانين مكافحة التمييز، وتعزيز التبادل الثقافي، وتوفير خدمات الدعم للمهاجرين لتسهيل اندماجهم في المجتمع.

إن تحسين قدرة وجودة الخدمات العامة أمر بالغ الأهمية للتخفيف من الضغوط الناجمة عن الهجرة. وقد يتضمن هذا زيادة التمويل للخدمات العامة، وتحسين كفاءتها، وضمان إمكانية الوصول إليها لجميع المقيمين، بغض النظر عن وضعهم كمهاجرين.

#### الخاتمة

إن الهجرة الشرعية وغير الشرعية لها عواقب وخيمة على القوى العاملة في مصر، وتؤثر على سوق العمل والاقتصاد والديناميكيات الاجتماعية والخدمات العامة. وفي حين تجلب الهجرة الشرعية فوائد من حيث المهارات والمساهمات الاقتصادية، فإن الهجرة غير الشرعية تفرض تحديات مثل اختلال التوازن في سوق العمل والضغط على الخدمات العامة. ومن خلال تعزيز سياسات الهجرة، وتعزيز تنظيم سوق العمل، وتعزيز التكامل الاجتماعي، وتحسين الخدمات العامة، تستطيع مصر إدارة عواقب الهجرة بفعالية وتسخير فوائدها المحتملة للتنمية الشاملة والازدهار في البلاد.

#### المراجع والمصادر

- <https://www.ibanet.org/Migration-crisis-Europe-throws-Egypt-Sisi-a-new-lifeline>
- <https://beta.sis.gov.eg/en/media-center/files/egypt-and-the-issue-of-illegal-immigration/>
- <https://draya-eg.org/en/2023/12/01/illegal-immigration-in-egypt-economic-effects-and-ways-to-reduce-its-aggravation/>